



PRESS RELEASE (French version below)

## ECOSCORE: organic farming organizations reach an agreement ending legal procedures with ADEME, YUKA and its partners

BRUSSELS, PARIS – 4 JUNE 2024

"In January 2023, the European federation of organic agriculture (IFOAM ORGANICS EUROPE) and its French members (IFOAM FRANCE) brought legal action before the Paris Judicial Court as well as an appeal before the INPI (National Institute of Intellectual Property) against the indicator of environmental impact "ECO-SCORE".

Following a mediation, first judicial and then conventional, the parties reached an agreement putting an end to these legal procedures.

This agreement provides in particular that:

- As public authorities are moving towards another name to designate the environmental labelling system, ADEME will withdraw the word mark "ECO SCORE" for the food and agri-food sector at the INPI.
- YUKA and ECO2 Initiative renounce, also by December 31, 2024 at the latest, for their environmental impact indicator of food products, to designs and models containing the term "ECO-SCORE" registered at European level.

IFOAM ORGANICS EUROPE, IFOAM FRANCE, YUKA, Eco2 Initiative, Open Food Facts and ADEME indicate that they agree on:

- the importance of providing consumers with reliable and transparent information on the environmental impact of food products in order to help them make more responsible and sustainable choices;
- the essential role of organic agriculture and agroecology for the agricultural and food transition;
- the need to promote new eating habits and to work at the same time, in particular, on:
  - moving towards a quality agriculture that is more respectful of the environment,
  - an agriculture limiting its impacts on climate change,
  - an agriculture that preserves biodiversity,
  - reducing the use of pesticides,
  - the reduction of the meat portion in our diet, in a logic of "less but better" allowing us to favor meat from the most sustainable farms, such as extensive farms under labels,
  - reducing pressure on marine resources,
  - respect for the seasons for fruits and vegetables,
  - reducing the transport of foodstuffs and promoting local production,
  - reduction of polluting packaging waste,
- the difficulty of waging these various battles simultaneously and the need for collaboration between all the actors working for the transition of the food system, of which they are a part.»

*Ends.*

## Contact details

Eric Gall, Deputy director

+32491072537, [eric.gall@organicseurope.bio](mailto:eric.gall@organicseurope.bio)

Eva Berckmans, Communications Manager

+32 2 416 27 62, [eva.berckmans@organicseurope.bio](mailto:eva.berckmans@organicseurope.bio)

or visit [www.organicseurope.bio](http://www.organicseurope.bio)

IFOAM Organics Europe is the European umbrella organisation for organic food and farming. With almost 200 members in 34 European countries, our work spans the entire organic food chain and beyond: from farmers and processors organisations, retailers, certifiers, consultants, traders, and researchers to environmental and consumer advocacy bodies.



The work of IFOAM Organics Europe on this topic is co-financed by the LIFE programme of the European Union, under the Climate, Infrastructure and Environment Executive Agency (CINEA). This page only reflects the views of the authors and its sole responsibility lies with IFOAM Organics Europe. The CINEA is not responsible for any use that may be made of the information provided.



**Communiqué de presse**  
**04 juin 2024**

## ECOSCORE : les organisations de l'agriculture biologique trouvent un accord mettant fin aux procédures avec l'ADEME, YUKA et ses partenaires.

En janvier 2023, la fédération européenne de l'agriculture biologique (IFOAM ORGANICS EUROPE) et ses membres français (IFOAM FRANCE) avaient introduit une action en justice devant le Tribunal judiciaire de Paris ainsi qu'un recours devant l'INPI contre l'indicateur d'impact environnemental "ECO-SCORE".

A l'issue d'une médiation, d'abord judiciaire puis conventionnelle, les parties sont parvenues à un accord mettant fin à ces procédures.

Celui-ci prévoit notamment que :

- Les pouvoirs publics s'orientant vers une autre dénomination pour désigner le dispositif de l'affichage environnemental, l'ADEME procèdera au retrait de la marque verbale "ECO SCORE" pour le secteur alimentaire et agro-alimentaire auprès de l'INPI.
- YUKA et ECO2 Initiative renoncent, au plus tard le 31 décembre 2024 également, pour leur indicateur d'impact environnemental des produits alimentaires, aux dessins et modèles contenant le terme "ECO-SCORE" déposés au niveau européen.

IFOAM ORGANICS EUROPE, IFOAM FRANCE, YUKA, Eco2 Initiative, Open Food Facts et l'ADEME indiquent qu'elles se rejoignent sur :

- l'importance de fournir aux consommateurs des informations fiables et transparentes sur l'impact environnemental des produits alimentaires afin de les aider à faire des choix plus responsables et plus durables ;
- le rôle essentiel de l'agriculture biologique et de l'agroécologie pour la transition agricole et alimentaire ;
- la nécessité de valoriser de nouvelles habitudes alimentaires et de travailler en même temps, notamment, sur :
  - une agriculture de qualité et plus respectueuse de l'environnement,
  - une agriculture limitant ses impacts sur le changement climatique,
  - une agriculture préservant la biodiversité,
  - la réduction de l'utilisation des pesticides,
  - la réduction de la part carnée dans notre alimentation, dans une logique de "moins mais mieux" permettant de privilégier les viandes issues des élevages les plus durables, tels que les élevages extensifs sous labels,
  - la réduction de la pression sur les ressources marines,
  - le respect des saisons pour les fruits et légumes,
  - la réduction du transport des denrées alimentaires et la valorisation des productions locales,
  - la réduction des déchets d'emballages polluants
- la difficulté de mener de front et simultanément ces divers combats et la nécessité d'une collaboration de tous les acteurs œuvrant pour la transition alimentaire, dont elles font partie. »

Contact presse : Charles Pernin (IFOAM F) / 06 13 40 29 92 [charlespernin@synabio.com](mailto:charlespernin@synabio.com)

Crée en 2004, IFOAM France est l'association des adhérents français de la Fédération internationale des mouvements d'agriculture biologique (IFOAM Monde). IFOAM France est aussi membre du groupe régional IFOAM Europe qui porte les intérêts de l'agriculture biologique auprès des institutions européennes.